

افغانستان آزاد – آزاد افغانستان

AA-AA

چو کشور نباشد تن من مباد
بین بوم و بر زنده یک تن مباد
همه سر به سرتون به کشتن دهیم
از آن به که کشور به دشمن دهیم

www.afgazad.com

afgazad@gmail.com

European Languages

زبانهای اروپائی

By Pablo Jofré Leal
10.01.2022

Kazakhstan under destabilizing fire



Sources: SegundoPaso ConoSur

The well-known and media coup processes, known as color revolutions, seem to be the framework in which events in Kazakhstan unfold.

A country subjected to a destabilizing policy very similar to those events experienced, in what is called the post-Soviet space: Belarus, Georgia, Kyrgyzstan and Ukraine among others, destined, above all, to encircle the Russian federation.

Kazakhstan a country strategically located in the Central Asian area, endowed with a huge territory (the ninth largest in the world with 2 million 725 thousand square kilometers and

only 20 million inhabitants. It is considered a strategic corridor between West Asia, the Caucasus and East Asia. Member of various international organizations, including the United Nations, the Commonwealth of Independent States and the Shanghai Cooperation Organization. A country that at the time that was part of the former USSR was known worldwide, for being in its territory the Baikonur Cosmodrome, leased to Russia for 115 million dollars per year until 2050 and being the nuclear test territory of Semipalatinsk, in the eastern part of the country and which was closed on August 29, 1991). It has huge oil and gas reserves, estimated at 30 billion barrels. In addition to being the world's leading exporter of uranium and reserves of Tungsten, Zinc and Silver

In this country, until the beginning of January of this year 2022, it was outside the international radars in terms of conflicts – although periodically it had had social demonstrations in search of greater political openness and move towards a model less focused on the figure of its first president NurSultán Nazarbáyev, after his independence in 1991, along with demands that put an end to the high levels of corruption. Thus, at the beginning of this year 2022 Kazakhstan has been on the front page of the international news with explosive events. This, because the inhabitants of the cities of Zhanaozen and Aktau, located in the Mangistau region, on the shores of the Caspian Sea and where Kazakhstan's oil and gas production is generated, took to the streets, to protest against the doubling of the cost of liquefied petroleum gas. Decision that the government, chaired by the current president Kasim Jomart Tokayev, defended pointing out that prices would be set from then on, depending on the supply and demand in the electronic exchanges. The explanation did not work and along with the mobilization of the inhabitants of the west of the country, the cities of Almaty, Karaganda and its capital NurSultán (former Astana) were added.

President Tokayev ordered, at the beginning of the mobilizations, to create a commission to study the situation and pointed out in a message via Twitter that "The demonstrators must act responsibly and be open to dialogue." The protests, however, became widespread and quickly acquired a violence that accelerated, on the part of the government, the declaration of the state of siege, taken in view of the "aggravation of the situation, in order to guarantee public security, restore public order and protect the rights and freedoms of citizens." What in principle we can define as an economic protest was transformed progressively and with enormous debauchery in the irruption of political demands and

anti-government demands, including the demand that Kazakhstan leave the circuit of economic relations in the Asian zone.

La respuesta del gobierno seguía siendo reactiva, cuestión que significó, como medida paliativa, establecer la salida del primer ministro Askar Mamin, siendo sustituido por Aliján Smailov. Se incluyó en el cese de funciones del presidente del Consejo de Seguridad nacional de Kazajstán, en manos del influyente ex presidente NurSultán Nazarbáyev, quien hasta su salida como presidente el 2019 había logrado mantener una política de pragmatismo extremo, con excelentes relaciones con Estados Unidos (aliado estratégico de Washington en su intervención en Afganistán) además de conformar con Rusia y China profundos lazos económicos y políticos. Tampoco la salida de lo público de Nazarbáyev logró aplacar los ánimos y demandas de cierta parte de la ciudadanía

El panorama se encendió con muertos, heridos, detenidos, quema de edificios de gobierno, asalto a armerías del ejército y cuerpos de seguridad, ataques a cuarteles policiales. La escalada de las marchas ha significado fuertes enfrentamientos y hasta el despliegue de vehículos blindados con las palabras del mandatario Kazajo «He ordenado a las fuerzas del orden y al ejército que abra n fuego para matar a los terroristas sin previo aviso». Lo que hace temer el incremento en el número de fallecidos tanto en los manifestantes y grupos armados que salieron a las calles, como también en las fuerzas de seguridad, que contabilizan una veintena de bajas, entre ellas varios descuartizados. Las interrogantes, frente a la violencia observada, comenzaron a surgir ¿Un alza de costo en el gas, frenada un par de días después de efectuada, podría generar tal ola de indignación o se puede hablar de intereses ajenos en este proceso que aprovechó la coyuntura para llevar adelante un plan preconcebido, que encontró en esta medida del gobierno la excusa perfecta?

Sin duda, encontramos múltiples ejemplos en nuestras sociedades de este tipo de manifestaciones, violentas, disruptivas, con muchos elementos justos ante demandas insatisfechas, necesidades ocultas por años de falta de participación y alejamiento de las necesidades de nuestros pueblos, por la presencia de corrupción en el aparato del estado y que en el caso de Kazajstán quiero invitar a nuestros lectores a considerar también, ciertos aspecto geopolíticos y económicos de importancia. Primero, la ubicación estratégica de Kazajstán, emplazada en un cruce de oleoductos, gasoductos, constituido este país centroasiático en un territorio dotado de ingentes recursos petrolíferos y gasíferos en la

zona del Mar Caspio. Segundo, Kazajstán es un país de enormes dimensiones, que tiene por límites a potencias de las características de la federación rusa (con quien mantiene estrechas relaciones), junto a la República Popular China con quien comparte membresía en la Organización de Cooperación de Shanghái. Es un país ribereño del Mar Caspio, compartido con países como la República Islámica de Irán, Rusia, Turkmenistán, Azerbaiyán.

Tercero, sumemos a lo mencionado el hecho de las inversiones multimillonarias, que el gobierno kazajo está implementado con Turquía, cuyos afanes de ampliar su grado de influencia es conocido y visibilizado, por ejemplo, en su participación como aliado de Azerbaiyán en la recuperación de los territorios de Nagorno Karabaj y sus distritos adyacentes, ocupados por Armenia desde el año 1992. Una Turquía que ha firmado convenios en amplias ramas de la economía kazaja, incluyendo el energético. En cuarto lugar, la presencia de multinacionales estadounidenses como Exxon Mobil y Chevron con inversiones por centenares de millones de dólares, precisamente en la zona donde comenzaron las protestas. Empresas que siempre han llevado consigo la sospecha de combinar sus negocios con acciones desestabilizadoras, para ampliar así su base de influencia en el tema hidrocarburífero.

El quinto elemento adquiere relevancia tomando en consideración el actual escenario de confrontación que la Organización del Tratado del Atlántico Norte (OTAN) lleva a cabo contra Rusia a partir de la alianza tejida por el este organismo político militar occidental con el gobierno ultranacionalista de Ucrania, que ha tensionado en forma muy peligrosa el panorama político y militar en la frontera occidental de Rusia y que mejor que llevar esas dificultades al corazón de Asia central, en la frontera más profunda de la nación euroasiática que ha movido sus fichas, por orden de su presidente Vladimir Putin, en orden a contrarrestar cualquier amenaza a lo que considera sus líneas rojas y que podría tener influencias negativas en otros países del área, impulsadas por la dinámica intervencionista de la OTAN.

Frente a los temores, más que razonables por parte de Moscú, respecto a que occidente, liderados por Washington y su política hostil contra Rusia están utilizando el tema kazajo, para así ampliar la base de amenazas en el espacio postsoviético para su política antirrusa, resulta evidente que la caída del gobierno de Kazajstán, generando con ello un vacío de

poder en el corazón de Asia central, favorecería las políticas de desestabilización al estilo euromaidán vividas en Ucrania el año 2014. Una reedición de lo que los medios de desinformación occidentales suelen denominar, en forma poco original, como revoluciones de colores. La República Popular China, por su parte, también señaló que el gobierno kazajo contaba con su apoyo ante lo que denominó “los intentos de fuerzas foráneas por provocar disturbios y orquestar una revolución de color, así como perjudicar las relaciones amistosas entre Beijing y Astana” (1) Desde los miembros de la Organización de los Estados Túrquicos salió una declaración de apoyo a Kazajstán poniéndose a disposición de su gobierno “en medio de las masivas protestas en el país de Asia central. La organización enfatizó en un comunicado la importancia de la paz, la estabilidad, y expresaron su fuerte solidaridad con uno de sus países miembro, Kazajistán (2)

Lo que percibo en la situación kazaja es que se trata de una matriz conocida de desestabilización, que la hemos vivido en Latinoamérica con Nicaragua, Venezuela, reitero lo vivido en Ucrania en el año 2014 (3) que significó la caída del gobierno de Víctor Yanukovich y la irrupción de los sectores Pro-Otanistas y de mayor belicosidad contra Rusia. Como también lo vivido en Bielorrusia y ahora Kazajstán. Todo esto en momentos de profunda tensión por el avance de la OTAN hacia la frontera occidental de Rusia, el conflicto en el Donbass producto de la represión contra las repúblicas de Donetsk y Lugansk e incluso las amenazas del presidente ucraniano Volodimir Zelensky respecto a “recuperar” Crimea consideradas por Moscú como amenazas inaceptables (4)

Son miles de millones de dólares los que han corrido como un río de apoyo a la desestabilización tanto en Ucrania como Bielorrusia y no sería extraño encontrar, entre otros a la Agencia Central de Inteligencia (CIA), la denominada Open Society Foundations. La Agencia de los Estados Unidos para el Desarrollo Internacional (USAID por sus siglas en inglés) La Fundación Nacional para la Democracia (NED National Endowment for Democracy) fundada el año 1983 por iniciativa del congreso estadounidense, en plena Guerra fría, para financiar instituciones y proyectos, sobre todo en el espacio soviético, que promovieran la democracia representativa liberal estilo Estados Unidos. El objetivo de cada una de estas organizaciones, dotadas de enormes y generoso fondos han sido propiciar políticas pronorteamericanas, prootaniasta y

proeuropeistas, financiando a Organismos No Gubernamentales (ONGs y figuras de la oposición) que en el caso de Kazajstán permanecían de bajo perfil.

De acuerdo con el presidente kazajo, en la capital económica del país, Almaty, se registraron los mayores afirmando que existió un trabajo ineficaz por parte de los organismos de inteligencia del estado y que requiere entender “por qué los preparativos de ataques terroristas, por parte de células durmientes en la clandestinidad, han pasado desapercibidos” La ofensiva gubernamental ha declarado que no habrá piedad con quienes han asesinado y destruido y se ha rechazado cualquier negociación con manifestantes y “bandidos armados y preparados, tanto locales como extranjeros. Desde el extranjero instan a la negociación entre los bandos, para resolver los problemas políticamente. ¡Menuda estupidez! ¿Acaso es posible negociar con criminales y asesinos?”

Tokayev al inicio de las protestas, en su discurso a la nación llamó a no caer a las provocaciones, dando a entender que existen sectores dentro y fuera del país, que responden a un guion que no es kazajo y que responde más a intereses políticos, geopolíticos, económicos y hasta militares cuya trazabilidad conduce a Europa y Washington y que puede tener también elementos internos, vinculados a intereses con empresas transnacionales o de países que se consideran amigos como es el caso turco. Pues, surge la pregunta ¿Por qué subir los precios del gas licuado en un país productor de petróleo y gas, ¿qué exporta y que en el plano de la crisis del gas que vive Europa puede multiplicar en cientos de millones de dólares sus exportaciones en lugar de unas pocas migajas en el plano interno? ¿Se pretendía quizás, permitir la entrada de capitales externos turcos país con el cual Kazajstán ha firmado multimillonarios acuerdos dentro del llamado Plan de Sinergia?

Is it a plan drawn up in the NATO political-military cabinets, to generate complications between Kazakhstan and its neighbors in a conflictive regional framework and that has had its perfect excuse with this decision to raise the price of gas? Remember that on December 24, 2021. Kazakhstan and the United States agreed on the importance of strengthening cooperation in the field of security, communicated through a joint statement by the Commission on the Expanded Strategic Partnership between the two countries, which would allow the parties to foster the relationship between the military, security agencies, border agencies, customs agencies, including between ministries of defense.

That is, the work of zapa received its blessing through the rubric of both governments. In the current scenario that the different areas of Asia live you can not be playing to be well with god and with the devil, you have to take a position and in my opinion Kazakhstan was playing with fire, until it was unleashed

The Russian government has acted promptly and while defining the protests in Kazakhstan as an attempt to undermine the integrity of this country, it responded positively to the Tokayev government's request to support the stabilization of the country. For Putin's government in statements made through its foreign ministry, he said that "the recent protests in Kazakhstan are an inspired attempt from abroad to undermine by force, with the use of trained and organized armed groups, the security and integrity" of the Central Asian country. The seizure, for a few hours, of the international airport of the city of Almaty set off regional alarms because the fear was that it could serve as a point of arrival of mercenaries and military support for those groups that were carrying out their destabilization plan. Kazakh military forces regained control of the airport, launching what authorities called "a citywide anti-terrorist operation."

According to a statement from the Russian Foreign Ministry chaired by Sergei Lavrov "The Russian Federation will continue to maintain close consultations with the Kazakh side and other CSTO partners to analyze and elaborate, if necessary, the next and effective steps to take, first of all to help the Kazakh law enforcement agencies to carry out the anti-terrorist operation, to ensure the safety of the entire civilian population of this country without exception and of critical infrastructure facilities, unblocking them and returning their control to the Kazakh authorities" (5)

Thus, within the framework of the so-called Collective Security Agreement signed in 1992 between Russia, Armenia, Belarus, Kyrgyzstan, Tajikistan and Kazakhstan itself, it was defined that in case of aggression or armed attacks that endangered the security, stability, territorial integrity and sovereignty of the members of this Collective Security Treaty Organization (CSTO), urgent measures would be taken to support the country or countries in such a situation. Thus, after the request of the Kazakh government, it was determined to send Russian Airborne Troop Units together with troops from Belarus and Armenia: Three thousand Russian troops, 500 Belarusians, 200 Tajiks, 150 Kyrgyz and 70 Armenians

were deployed in Kazakhstan to support the Kazakh armed forces, in the restoration of order.

The situation in Kazakhstan is tense and it is hoped that the restoration of calm, but not full normality will take a while. Taking into account the strong crisis, which has meant for the country these events in terms of deaths, wounded, destruction of property and state institutions, added to the presence of CSTO troops, which have been deployed, mainly in Almaty. The speed of events, the strong response of the Tokayev government and the dispatch of peacekeepers from neighboring countries point to the geopolitical and strategic importance of Kazakhstan and that both Russia and China are not willing to let their zone of influence generate difficulties for the political and economic development plans of a vast region where Central Asia is the hinge region.

Notes:

1. China and Kazakhstan are part of the Shanghai Cooperation Organization and a first part of their agreements has established the dry port of Khorgos in the Kazakh steppes. A colossal agreement that in the project of the new route of the headquarters will become the most gigantic of the commercial axes between east and west. A train and truck terminal station that is changing all the logistics of trade and exchange of goods and services in that part of the world. A dry port with thousands of kilometers of railway lines, which runs parallel to a highway that connects the Yellow Sea on the east coast of China with the Baltic Sea.
2. <https://www.aa.com.tr/es/mundo/la-organizaci%C3%B3n-de-los-estados-t%C3%BAArquicos-ofrece-apoyo-a-kazajist%C3%A1n-en-medio-de-masivas-protestas-y-violencia/2467085>
3. <https://segundopaso.es/news/2147/Kazajstan-Crisis-en-Asia-Central>
4. <https://www.swissinfo.ch/spa/la-voluntad-de-ucrania-de-recuperar-crimea-es-una-direct-threat-to-russia-says-the-kremlin/47159796>
5. <https://actualidad.rt.com/actualidad/416032-rusia-kazajistan-intento-socavar-seguridad>

Article [SegundoPaso ConoSur](#)

Reproduction allowed citing the source.

Rebellion has published this article with the author's permission under a Creative Commons license, respecting his freedom to publish it in other sources.

Rebelion 08.01.2022